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Udvalget for Videnskab og Teknologi
Folketinget
Christiansborg
1240 København K

Til udvalgets orientering fremsendes hermed mit talepapir fra samrådet i Viden-
skabsudvalget onsdag den 25. november 2009 forud for det kommende rådsmøde 
(konkurrenceevne) den 3.-4. december 2009. 

Med venlig hilsen

Helge Sander

Udvalget for Videnskab og Teknologi 2009-10
UVT alm. del Svar på Spørgsmål 40
Offentligt
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Samråd i Folketingets Udvalg for Videnskab og Teknologi onsdag den 25. 
november 2009 forud for rådsmøde (konkurrenceevne) den 3.-4. december 
2009 – UVT – alm. del – spørgsmål A. 

Spørgsmål A: 
Ministeren bedes gennemgå dagsordenen for det kommende rådsmøde 
vedrørende konkurrenceevne (forskningsdelen) den 3.-4. december 2009. 

DET TALTE ORD GÆLDER

Svar: 
Der er møde i Konkurrenceevnerådet den 3. og 4. december.

Der er fem punkter på dagsordenen. Jeg vil fremlægge alle til orientering i Euro-
paudvalget.  

Jeg vil her fokusere på punkterne 1, 3 og 4, som jeg anser som de væsentligste.

Det første punkt under forskningsdelen drejer sig om den kommende europæiske 
innovationsplan og dens sammenhæng med post Lissabon-strategien. 

Til at styre en debat om dette emne har formandskabet udarbejdet nogle spørgs-
mål.

Hvad bør der fokuseres på i samspillet mellem forskning og innovation samt 
hvilke målsætninger, bør der sættes i post Lissabon-strategien? 

Endvidere spørges der om, hvordan rammeprogrammet kan gøres mere enkelt og 
derved brugervenligt. 

Det er ikke første gang, vi drøfter disse emner. 
Fra dansk side lægger vi fortsat vægt på, at innovationsplanen fokuserer på at 
skabe rammer for et stærkt offentlig-privat samspil. 

Der skal skabes et indre marked for viden, og unødvendige barrierer for skabelse 
og anvendelse af viden i Europa skal fjernes. 

Hvad angår post Lissabon-strategien skal vi tænke os godt om, når vi definerer 
nye målsætninger. 

Som bekendt har vi på det forskningspolitiske område den målsætning, at der 
skal bruges 3 pct. af landenes BNP til forskning og udvikling. 

I Danmark har vi konkretiseret dette ved at sige, at 1 pct. skal komme fra den of-
fentlige sektor og 2 pct. skal komme fra virksomhedernes private investeringer i 
forskning.

Regeringen mener, at disse in-put orienterede mål i den ny Lissabon-strategi bør 
suppleres med nogle mere output orienterede mål. 
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Vi skal arbejde for at udbygge vores viden om de konkrete resultater af forskning, 
udvikling og innovation.

Dette kan f.eks. gøres ved at etablere bedre indikatorer til måling af forskning, ud-
vikling og innovation på europæisk plan. Denne udvikling af indikatorer er en ar-
bejdsgruppe under Ministerrådet i gang med at se på. 
Vi ved, at små og mellemstore virksomheder ikke er gode nok til at inddrage viden 
og omsætte forskningsresultater til produkter. 

Der er derfor behov for at sikre en øget kommercialisering af forskningsresultater 
blandt Europas mindre virksomheder ved at styrke sammenhængen mellem vores 
forskningsmidler og risikovillig kapital udefra. 

Hvis vi skal løfte nogle af disse udfordringer skal vi gøre os klart, hvad vi vil 
med det europæiske forskningssamarbejde. 

I den sammenhæng vil jeg derfor nævne dagsordenens punkt 3 om rådskonklu-
sioner for fremtidige forskningsprioriteter. 

Konklusionerne understreger, at forskning, udvikling og innovation bør have en 
fremtrædende placering i forbindelse med udviklingen af post 2010 Lissabon-
strategien. 

Regeringen er enig i, at EU bør fokusere indsatsen indenfor forskning og udvikling 
på store globale udfordringer og gøre dem til muligheder. Vi skal her i Europa væ-
re bedre gearet til i fællesskab at takle vor tids store samfundsmæssige udfordrin-
ger. Vi kender alle udfordringen forbundet med den globale opvarmning. 
Ligeledes bør vi gå sammen om andre store fælles udfordringer, såsom bæredygtig 
fødevareproduktion og problemer afledt af den demografiske udvikling.

I den proces er det afgørende, at både den offentlige og den private sektor inddra-
ges. 

Samtidig er gennemsigtighed og globalt udsyn nøgleord. 

I udviklingen af de fremtidige prioriteter skal vi i videst muligt omfang inddrage 
erfaringerne fra de eksisterende instrumenter og strukturer.

Her må afbureaukratisering og forenkling være ledetråden.

Rådskonklusionerne kommer også med anbefalinger for det nuværende, syvende 
rammeprogram, som ligger helt på linje med danske holdninger.

Rammeprogrammet skal fortsat effektiviseres og simplificeres. Virksomheder og 
forskere skal bruge mindre tid på administration og kontrolprocedurer, når de er 
med i EU-projekter. 

Samtidig skal offentlig-privat forskningssamarbejde øges, hvilket skal indbefatte 
de små og mellemstore virksomheder. 

Styrkede mekanismer i forhold til videnspredning og anvendelse af viden fremhæ-
ves også som centralt. 
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Uddannelse er et fremragende instrument til at sprede ny viden. Det er bl.a. af den-
ne årsag, at dansk erhvervsliv bakker så markant op om ErhvervsPh.D-ordningen. 
Jeg har tidligere orienteret Kommissær Potocnik om den danske ordning, og vi føl-
ger løbende op herpå.

Netop det at skabe, formidle og udnytte viden er en afgørende forudsætning for vo-
res fortsatte vækst og velstand.

Disse anbefalinger er helt centrale, når vi til næste år skal midtvejsevaluere det 
igangværende rammeprogram og diskutere, hvad der skal forbedres. 

Og vi vil fra dansk side deltage aktivt i de drøftelser, som naturligt vil følge op til, 
under og efter dette arbejde.  
Danmark kan således støtte det foreliggende udkast til rådskonklusioner.

For så vidt angår dagsordenens punkt 4 om fremtidens IKT forskning har vi fra 
dansk side fundet det afgørende, at udkastet skulle indeholde et eksplicit fokus på 
grøn IT. Det vil sige forskning i og udvikling af grønnere IT løsninger samt IT 
løsninger til reduktion af energiforbruget i andre af samfundets sektorer.

For så vidt angår de øvrige punkter vil jeg henvise til det fremsendte notat.


